
 

Diari de la neu, 15/10/23 

Algú pot ajudar Puigmal 2900? 

La situació econòmica molt delicada la torna a deixar a 
les portes del tancament 
 

Algú pot ajudar Puigmal 2900? 

 

La història recent de Puigmal 2900 està carregada de contratemps. Però 
tot i els imprevistos, els mals resultats econòmics, afegits a l'escassetat 
de neu de les dues darreres campanyes, els responsables de l'estació no 
tiren encara la tovallola. Al Diaridelaneu hem contactat amb un dels seus 
socis i portaveus, perquè ens expliqui de primera mà quina és la situació 
actual i quines són les perspectives de futur immediates. 

 



Éric Matzner-Løber, a Puigmal 2900 la temporada passada (Foto: DDLN). 

 

Fa just dos anys, el 16 d'octubre de 2021, es confirmava la reobertura de 

Puigmal 2900 un cop revisat el telecadira Combe des Rameux. La revisió va 

durar tot l'estiu, i és que una instal·lació tancada des de feia 8 anys requereix 

treballs exhaustius. Però després de treballs intensos, ho van aconseguir. I això 

que no hi van faltar els imprevistos, de tota mena, fins i tot amb intents de 

robatori de material. 

 

Finalment, el capital reunit per la cooperativa dels 168 socis, l'organisme jurídic 

i operatiu que ha permès impulsar la reobertura de l'estació sota un règim de 

concessió de l’Ajuntament d’Er, va ser de més de 900.000 euros. Pràcticament 

arribant al milió d’euros. 

 

Amb aquest capital van aconseguir fer l'esmentada revisió del telecadira de Les 

Planes, un dels eixos centrals de l'estació. Només la revisió va sumar una 

factura de 300.000 euros. També es va aconseguir posar en marxa la zona de 

debutants i alguns dels edificis de serveis a Pla de Cotzé. I encara van guardar 

cert capital per a nòmines. I també per al pagament d'alguns deutes. Els diners, 

quan són ben administrats, poden donar per a molt. 



 
La revisió del telecadira Combe des Rameux, l'estiu de 2021, per posar-lo de nou en marxa va tenir un cost de 300.000 
€ (Foto: DDLN). 
 

I així va ser com per a l'hivern de 2021-22 Puigmal confirmava el mes de 

novembre la reobertura de portes de cara a desembre de 2022. La data 

d'obertura es va fixar en el dia de Nadal, el 25 de desembre de 2021. 

 

Tota aquesta seqüència de fets els recorda molt bé Éric Matzner-Løber, un 

dels fundadors de la cooperativa que gestiona l'estació de Puigmal, portaveu 

autoritzat i a qui hem demanat quina és la situació ara mateix a Puigmal. 

 

Matzner-Løber, que en realitat és professor de matemàtiques i estadística a la 

Universitat de Rennes, descriu un panorama molt difícil, però amb certes 

esperances. I fa una mica de memòria de la situació, necessària per entendre 

la situació actual, abans d’entrar al gra. 

 

Recorda el problema afegit que va suposar la inesperada avaria del telecadira 

acabat de revisar no aquest hivern, sinó el passat, el de la reobertura 

(temporada 21-22). El soci portaveu explica que "a les portes del dia de 
Nadal, quan tocava posar en marxa l'estació, el telecadira acabat de 
revisar es va tornar a avariar". "Ens va fer molt mal com a imatge, i tot 
l’efecte mediàtic que s'havia de crear amb la novetat de la reobertura va 
quedar en una imatge d’estació poc professional. I a més ens va impedir 
fer calaix en un dels períodes de facturació més importants", es lamenta el 

professor universitari. 



Però, tot i els problemes, i deixant enrere l’efecte immediat de la mala imatge, 

finalment va arribar el 9 de gener i es va reobrir el telecadira. Però en aquelles 

dates la campanya de Nadal ja estava perduda. Zero ingressos i de nou 

depeses. El març de 2022 l’estació acomiadava la temporada, amb totes les 

esperances posades en la següent, la 2022-23. 

Esquiadora a Puigmal 2900 la temporada 2021-22 (Foto: Diaridelaneu). 

 
La 22-23, un mal inici 
 

I va arribar la nova temporada, que s’anunciava amb novetats i certa alegria, 

per prudència amb perspectives més contingudes. Entre aquestes, en 

destacaven la reobertura de dos restaurants i la posada en marxa dels 

teleesquís Credells i les pistes a les quals donen accés. 

Però la neu va arribar tard, ja entrat el mes de gener, amb poca quantitat i va 

marxar aviat, a principis de març. De nou, zero ingressos per la campanya de 

Nadal, la més important junt amb el febrer en una estació d’esquí francesa. 

“Vam perdre molts diners la temporada passada”, assegura l’Eric, que 

admet que tot plegat els ha deixat en una situació més que delicada. 

Però de nou, tot i el poc capital restant, a l’estiu l’activitat no ha parat a 

l’estació. “Aquest estiu els tècnics s’han centrat en el manteniment del 
telecadira, dels teleesquís, i a la xarxa de neu. La seva feina ha estat 
impressionant. Podrem oferir més remuntadors, més garantia de neu i 



més serveis, però avui ja no ens queden diners per anar més enllà”, 

explica amb entusiasme contagiós, però que al mateix temps assenyala i retreu 

que les administracions no els estan ajudant. 

En aquest sentit, l'Eric vol deixar constància que han buscat el suport 

institucional, però que aquest no ha arribat. A principis d'aquest estiu van 

informar el Departament i a la Regió que Puigmal 2900 és un projecte de 

territori que mereixia suport institucional i que la situació econòmica ja era 

propera a la fallida. Però es lamenta que la gestió no ha servit de res. 

“Ni l’Ajuntament, ni el Departament, ni la Regió ens ajuden. Han posat 
diners en altres estacions del Departament, però a nosaltres res” que 

destaca que, per a més inconvenients, aquest estiu “l’Ajuntament ha invertit 
en una nova carretera que entenc que no feia falta, i quan la inversió 
hauria estat més profitosa per donar garanties d’obertura a Puigmal 2900 i 
als seus 18 treballadors”. 

El tancament de Puigmal, cas de produir-se, afectarà un mínim de 19 persones (Foto: Diaridelaneu). 

 
Entre 150.000 i 200.000 euros per a garantir la reobertura 
 

La direcció de l'estació es troba avui en un impàs delicat. En la corda fluixa. I 

amb el cronòmetre en el compte enrere, perquè ja només queda un mes i mig 

per a l’inici de la temporada. 



 

Per a garantir la reobertura l’Eric confirma que necessiten entre 150.000 i 

200.000 euros. Si els aconsegueixen reunir, una part serviran per pagar uns 

deutes contrets amb l’equivalent francès de la seguretat social. Una despesa 

imprescindible per poder arrencar de nou. També estan esperant una sentència 

judicial que creuen que serà favorable pels danys i perjudicis de l’avaria de fa 

dos hiverns al telecadira. Però la justícia és lenta i la sentència, amb la possible 

indemnització, no se sap quan pot arribar. 

I mentrestant, els dies passen i en el moment actual, en data de dissabte 14 

d’octubre quan parlem amb l'Eric, ja només hi ha dues alternatives: necessiten 

que els socis tornin a posar capital, possibilitat que pràcticament ha quedat 

descartada, o bé trobar un nou soci inversor que estigui disposat a aportar-lo. 

L’Eric té confiança amb què un grup hostaler que coneix l’estació faci l’aposta, 

però raona que “no el faran si no els donem garanties que d’aquí a un any 
no ens podem trobar de nou amb el mateix problema. I això és difícil de 
saber si no tenim una bona temporada 2023-24”. 

Practicant de surf de neu a Puigmal 2900 la temporada 2021-22 (Foto: Diaridelaneu). 

 
Si no obrim serà un fracàs del projecte 
 

Arribats a mitjans d’octubre, el fantasma del tancament torna a aparèixer 

amenaçador per l’estació. Cada dia que passa ho fa amb més insistència. Amb 

l’objectiu final, i únic, de salvar el projecte, el portaveu explica que no tenen cap 



problema en retirar-se si a canvi el nou inversor els garanteix la continuïtat de 

Puigmal 2900. 

“El projecte ha de continuar. Això seria el que donaria sentit a què hem fet 
fins ara, i estem disposats a entregar totes les accions a cost zero, ni que 
sigui per un euro. A canvi, demanem que el nou inversor assumeixi tirar 
endavant l’estació” destaca amb cert to d’entusiasme i confiança. “Però si no 
reunim el capital en el mes i mig que queda, haurem de tancar. Serà un 
fracàs nostre, de la cooperativa, però també per al territori, per a Er i per 
al món de l’esquí i la muntanya”, conclou. 

Un nou compte enrere per al futur de Puigmal 2900 ja ha començat. Algú els 

pot ajudar? 

 


